
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 23 de febrer
de 2012. Comença la sessió a les 10 hores i 1 minut.
Presideix el president de les Corts Valencianes, senyor
Juan Gabriel Cotino Ferrer. Sessió plenària número 21.
Segona i darrera reunió.

Compareixença del president del Consell, senyor
Alberto Fabra Part, per a respondre les preguntes 
d’interés general per a la Comunitat Valenciana

formulades pels grups parlamentaris 
(RE números 16.426, 16.411, 16.410 i 16.422)

El senyor president:

(Inoïble) ... presència del president del Consell per a res-
pondre les preguntes d’interés general per a la Comunitat
Valenciana formulades pels grups parlamentaris.

En primer lloc, té la paraula el síndic del Grup
Parlamentari Popular, l’il·lustre diputat senyor Rafael Blasco.

El senyor Blasco Castany:

Moltes gràcies, senyor president.

Molt honorable president de la Generalitat valenciana.

Honorables consellers i conselleres.

Il·lustres senyores i senyors diputats.

Bon dia a tots.

L’agricultura és un dels sectors estratègics de la nostra
comunitat. Milers de famílies treballen en el camp i viuen
del camp.
A més, és un sector directament vinculat a les nostres

històries, als nostres costums, al nostre territori, a la defen-
sa del medi ambient i, és clar, té un arrelament molt clar en
el que és la societat valenciana.
El 30% del territori de la Comunitat Valenciana està

gestionat pels agricultors. 300.000 persones treballen en el
camp o, el que és el mateix, el 14% de l’ocupació que
tenim en la societat espanyola, i generen el 12% del nostre
producte interior brut.
Estem parlant, per tant, d’una activitat econòmica molt

important, però que a més té una gran rendibilitat econòmica i
social.
Aixina s’ha vist sempre des del Partit Popular, així ha

figurat en els compromisos electorals i programàtics del
nostre partit, així ha segut també en l’acció que ha desen-
rotllat el govern de La Generalitat, aixina s’ha fet des de la
conselleria d’agricultura i així ha segut també per part del
Grup Parlamentari Popular en les iniciatives parlamentà-
ries que hem tingut ací en esta cambra.
I especialment, el Govern d’Espanya acaba de prendre una

decisió que expressa la sensibilitat pel camp espanyol que ha
fet el president Mariano Rajoy creant el Ministeri
d’Agricultura, que el govern socialista havia fet desaparéixer.
Sempre el Partit Popular ha estat al costat precisament

del suport als agricultors, cosa que el govern socialista no
ha fet, i ara direm el per què.
Fa unes setmanes es va signar un acord en la Unió

Europea, a través del Parlament Europeu, que li va donar
suport, en el qual se perjudicava de forma greu als agri-
cultors valencians. Este acord, que expressava la possibi-
litat d’unes relacions comercials amb productes agrícoles

entre el Marroc, entre països tercer tercers i la Unió
Europea, perjudica de forma clarament als agricultors
valencians.
I este acord és l’última fase d’una desgraciada actuació

del govern socialista, que en l’any 2010 va aprovar en con-
tra de les exigències dels agricultors valencians, este acord
i que ha segut una de les últimes circumstàncies en què el
govern socialista, una vegada més, ha deixat d’esquenes
els interessos dels agricultors valencians.
El que ha segut una decisió del govern socialista en

l’any 2010, aprovant i recolzant este acord amb Marroc,
també ací en les Corts Valencianes ha tingut la seua
expressió, i no més lluny de fa aproximadament un any, en
març de 2011 ací al parlament, a una iniciativa del Grup
Parlamentari Popular –que comptà amb el recolzament
d’altres grups de l’oposició, però no aixina del Grup
Socialista–, nosaltres denunciàrem este acord que havia
signat el Govern d’Espanya amb la Unió Europea i que, a
més, assenyalàvem que era necessari exigir el principi de
reciprocitat en les relacions comercials.
Per tant, estem davant d’un fet greu que és necessari

corregir. I el Grup parlamentari Popular vol manifestar,
una vegada més, el seu desacord en esta situació i reivin-
diquem que els interessos dels agricultors valencians sigu-
en reconeguts, i especialment que el principi de reciproci-
tat figure per a poder evitar el desastre que això pot repre-
sentar en contra dels interessos dels valencians.
A la vista d’eixa situació, i també com hem fet ací, d’exi-

gir que se reforme la política agrària comuna de la Unió
Europea i que s’establisca clarament el principi de reciproci-
tat perquè no queden perjudicats els interessos dels agricul-
tors valencians, i especialment que se puga evitar una com-
petència deslleial dels tercers països en els productes agríco-
les en contra de l’agricultura valenciana, hui la pregunta que
li formulem al molt honorable president de La Generalitat és:
com valora el suport que el Parlament Europeu ha donat a
este acord entre la Unió Europea i Marroc respecte de les
mesures de caràcter..., que fan possible eixa relació comer-
cial entre els tercers països i la Unió Europea, que són perju-
dicials per als nostres interessos i, sobretot, l’impacte que
van a tindre en l’agricultura valenciana.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies.

Té la paraula el molt honorable president de La
Generalitat.

El senyor president del Consell:

Muchas gracias, señor presidente.

Señoras y señores diputados, muy buenos días.

La aprobación por parte del Parlamento Europeo de este
acuerdo con Marruecos es un duro golpe para la agricultu-
ra de la Comunidad Valenciana.
Agravia una situación de competencia desleal y, desde

luego, nos deja en una peor situación cara a la competiti-
vidad de nuestros productos frente a otros terceros.
No pueden competir en desigualdad de condiciones.

Sueldos mucho más bajos, no tienen las limitaciones
medioambientales, tanto en fertilizantes como en produc-
tos fitosanitarios, que nos exige la normativa europea y,
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desde luego, los niveles de protección social al trabajador
en Marruecos son muy inferiores a los europeos.
Las consecuencias negativas, además, se van a producir

en muy breve plazo de tiempo, especialmente en algunos
productos como el tomate. Y a medio plazo, otros como
hortalizas, frutas y cítricos.
Va a ser un duro golpe para nuestra economía. El sector

agroalimentario es uno de los sectores más importantes,
como ha dicho el portavoz del Partido Popular, y que susten-
ta nuestra economía, además de cuestiones medioambienta-
les y de mantenimiento de población en nuestro territorio.
Un proceso este que se inició en el 2005 y que en el

2007 el gobierno socialista no levantó la voz en Europa
reclamando lo que ahora ya es una necesidad y urgencia
por parte de distintas comunidades.
El gobierno socialista en Europa solo iba a pasearse y a

hacerse la foto, no a defender los intereses de los agriculto-
res valencianos. (Aplaudiments)Así lo demuestran contesta-
ciones que han hecho al Grupo Popular en el Congreso repre-
sentantes del gobierno socialista, que decían lo siguiente:
«Cabe señalar que el acuerdo alcanzado con Marruecos es un
acuerdo equilibrado, que compagina el compromiso de la
Unió Europea de estrechar las relaciones con los países del
sur del Mediterráneo y crear una zona de libre comercio con
la protección de las producciones españolas.»
El PSOE ha permitido que esta situación se produjera.

Pero no solo el Partido Socialista en Europa, también aquí.
Los compañeros del Partido Socialista en la Comunidad
Valenciana tampoco defendieron los intereses de los agri-
cultores valencianos.
En seis ocasiones tuvieron la posibilidad de decantarse

en contra de ese acuerdo y no lo hicieron. Siempre se han
mostrado partidarios de ese acuerdo, no han apoyado nin-
guna de las iniciativas, cuatro del Partido Popular. Incluso
en alguna ocasión llegaron a decir: «Nadie en este momen-
to está pidiendo que el gobierno se oponga al acuerdo
–decía un portavoz de los socialistas aquí en las Cortes.
Nadie, excepto ustedes –nos señalaban a nosotros», con
esta proposición no de ley que en su día presentamos.
Nosotros hemos buscando el consenso, el consenso con

todas las entidades, organizaciones e instituciones que
pudieran hacer ver al gobierno la necesidad de no aprobar
ese acuerdo. Nos reunimos con la ministra de Medio
Ambiente, con los comisarios europeos, firmamos docu-
mentos en defensa con otras comunidades autónomas,
como Murcia, Andalucía y Canarias. Les digo que después
de esta sesión de control, me voy a reunir precisamente
con el presidente de la comunidad de Murcia para trabajar
sobre este tema y defender conjuntamente los intereses de
los agricultores, tanto de Murcia como de la Comunidad
Valenciana. (Aplaudiments)
Nos reunimos periódicamente con organizaciones profesio-

nales, agrarias, cooperativas, asociaciones de productores y
exportadores. En 2011 promovimos un manifiesto, que fue fir-
mado por principales organizaciones representativas del sector.
Es decir, hemos hecho todo lo posible para que los agricul-

tores de la Comunidad Valenciana se vieran protegidos y
defendidos por su gobierno. Lamentablemente, ese apoyo que
ahora quiere manifestar el Partido Socialista hacia los temas
del campo no se produjo entonces. Ahora las cosas van cam-
biando, quizá porque en algún territorio, que también tiene la
agricultora una importancia vital, hay elecciones. No lo sé.
Yo lo que les digo es que ustedes tienen la ocasión de

defender los intereses de los valencianos defendiendo lo
que es la agricultora y todas aquellas cuestiones que hacen
referencia a un sector productivo tan importante como el
de la Comunidad Valenciana. (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias, señor president.

Pregunta del síndic del Grup Parlamentari Socialista,
senyor Alarte.

El senyor Alarte Gorbe:

Senyor president de Les Corts.

Senyories.

Senyors membres del Consell.

Senyor president, quines conseqüències tindrà per al
sistema educatiu públic valencià els retalls que el seu
govern ha adoptat?

El senyor president:

Senyor president.

El senyor president del Consell:

Señor Alarte, la anterior sesión de control ya hicieron
esta pregunta, la hizo la portavoz del Grupo de Izquierda
Unida. Hablaba de qué consecuencias podían tener los
recortes en educación. Con lo cual, hablando de educación,
le debería decir que usted ha copiado la pregunta que la
semana pasada hicieron.
Y además, tampoco ha sido muy aplicado en cuanto a

no ver cuál fue la contestación que hicimos en su día, que
es ninguno, señor Alarte, ningún ajuste va a hacer (aplau-
diments) que ningún recorte sea aplicable tanto a los dere-
chos de los ciudadanos en educación y en sanidad. Esa fue
la respuesta y eso es lo que usted ya debería saber.
(Aplaudiments)

El senyor president:

Señor Alarte.

El senyor Alarte Gorbe:

Señor presidente.

Señorías.

Señores miembros del Consell.

Molt honorable president de La Generalitat, és evident
que vosté té de repetir diversos cursos, i per això li tenim
de tornar a preguntar. (Aplaudiments)
Senyor president, és molt evident que la situació del sis-

tema educatiu valencià encara és pitjor que fa una setmana,
molt pitjor que fa una setmana.
Mire, vosté s’ha equivocat, senyor president, i el seu

govern, en els retalls davant el sistema educatiu públic,
davant de l’ensenyament valencià. I s’han equivocat per-
què ha sigut un gran error econòmic la política de retalls,
primer, perquè van a reduir el poder adquisitiu dels nos-
tres treballadors públics; segon, perquè fan pagar als tre-
balladors públics els seus excessos, els despilfarros, la
política de la corrupció i els errors dels últims setze anys.
I perquè, en definitiva, s’equivoquen en una decisió eco-
nòmica inacceptable perquè el retall deuria ser dels grans
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